



## Dagsorden Tilgængelighedsrådsmøde

5.11.2025  
Side 1 af 6

Dato: tirsdag den 21.10.2025 Kl. 14.30 – 17.30 Rådhuset lokale 391.

### Deltagere:

Næstformand Mogens Toustrup (LEV & DH-formand Østjylland),  
Jørgen Bak (Dansk Blindesamfund),  
Poul Granslev (PTU, Ulykkes-og patientforeningen),  
Per Thoft Kærsgaard (MTM, Byrum),  
Morten Pedersen (MKB, Sport og Fritid),  
Jeppe Lynggaard Iversen (MSB, Voksen Job og Handicap),  
Rie Ollendorff (MTM, Byrum).

**Afbud:** Formand Polly Dutschke (M, Byrådet)

**Gæster:** Trine Buus Karlsen, MTM

## TEKNIK OG MILJØ

Byrum  
Aarhus Kommune

### Vejanlæg

Karen Blixens Boulevard 7  
8220 Brabrand

e-mail:  
olri@aarhus.dk

Sagsbehandler:  
Rie Ollendorff

## Referat

### 1. Godkendt referat

Referatet er udsendt, kommentarer indarbejdet og hermed godkendt.

### 2. Anvendelse af Tilgængelighedspuljemidler

Oplæg til Tilgængelighedsrådet til drøftelse.

Mogens, Morten, Per og Rie har udarbejdet et forslaget til rammer for hvordan vi fremadrettet bruger budgettet bedst muligt for Tilgængelighedspuljemidlerne i Tilgængelighedsrådet.

Der er afholdt et 'budgetmøde' (d. 2.september 25) med Morten Pedersen, Mogens Toustrup, Per Thoft Kærsgaard og undertegnede, hvor rammerne for tilgængelighedspuljemidlerne (2026-2029) i Tilgængelighedsrådet blev drøftet, herunder hvordan vi fremadrettet bruger budgettet bedst muligt. Et af ønskerne er at få ansat en ekstra person i Byrum til at hjælpe Rie med opgaverne (som I kan se er øget væsentligt).

Der er udarbejdet et dokumentet '*Tilgængelighedspuljemidler til drøftelse*' samt udarbejdet et budget '*Budget Tilgængelighedspuljemidler 25-29\_UD-KAST*' som er sendt til gennemsyn og godkendelse hos Formandskabet der har godkendt, og efterfølgende til resten af Tilgængelighedsrådet til godkendelse af samme.

Jørgen er vendt tilbage på mail, at han er lidt i tvivl om vi faktisk får mere tilgængelighed for personer med handicap ved at hæve lønudgiften på området, derudover er Jørgen ikke enig i fremgangsmåden (at afgørelsen foregår på mail), hvorfor sagen blev drøftet på mødet.

**På mødet:**

Mogens: Er enig i at processen gik for hurtigt, derfor drøfter vi sagen her på mødet. Jørgen: Har det svært ved at vi skal bruge lønkroner til at ansætte en ekstra medarbejder,

1. Jo flere midler vi bruger på lønkroner, jo mindre har vi til tilgængelige projekter.
2. Det var en god idé da studentermedhjælperen blev ansat, idet håbe-fulde studerende kan lære noget om tilgængelighed.

Mogens: Det var på et Tilgængelighedsrådsmøde at vi blev enige om at lave et udkast til et budget. Tilgængelighedspuljen er ikke til tilgængelighedsprojekter, men til drift, så som kurser og til at få implementeret universelt design i organisationen. En ekstra medarbejder vil frisætte Rie til at arbejde med universelt design og få det udbredt i organisationen. Vi har midlerne til en ekstra ansættelse.

Per: Vi er nødt til at mande op – Rie kan ikke følge med i alle de opgaver der er sat i gang af Tilgængelighedsrådet, derfor denne anbefaling. I dag når vi ikke det hele. Jeppe: Skal det være 37 timer, eller kan vi nøjes med det halve?

Per: Hvis det bliver færre timer, bliver det svært at finde en medarbejder, og der er opgaver nok til 37 timer, jf. listen med opgaver der er udsendt.

**Beslutning:**

Vi slår en stilling op på 37 timer.

I november 2026 skal vi evaluere om det stadig er ok at have en ekstra løn-udgift og om vi har fået nok ud af den ekstra ansættelse.

**3. Ændringer i anlægsbudgettet**

Trine Buus Karlsen deltager på mødet og fortæller om anlægsbudgettet på baggrund af budgetforhandlingerne.

Tilgængelighedsrådet skal godkende KB-budgettet for 2026 på mødet.

Det der skal godkendes er 1.400.000 til el-ramper. Derudover flyttes der rundt på nogle midler således at der bliver flere muligheder for at give tilsagn til mindre projekter.

**På mødet:**

Trine gennemgik budgettet.

Det er aftalt at der flyttes 1 million kr. fra 'Tilgængelighedsruter' til 'Mindre tilgængelighedstiltag'. Det betyder at der samles 1,6 millioner kr. til mindre tilgængelighedstiltag. Restbeløb fra 2025 flyttes til 2026, så der er ca. 600.000 kr. til rest i 2026 (som kan bruges til det rådets ønsker).

På mødet skal rådet godkende følgende for budget 2026:

- 1,4 million kr. bevilges til el-ramper i busser,

**Beslutning:**

Budget 2026 er godkendt.

5.11.2025

Side 2 af 6



5.11.2025  
Side 3 af 6

#### **4. Budgetforhandlinger**

4.1 V. Polly. Opstilling af lydfyr i byen og etablering af en badebro ved Tangkroen blev ikke godkendt i budgetforhandlingerne. Polly forespørger derfor om rådet vil bevilge midler hertil fra tilgængelighedspuljemidlerne.

##### **På mødet:**

Temaet om lydfyr blev drøftet. Herunder om der skal afsættes midler fra KB Tilgængelighed til lydfyr eller om der er andre projekter som kan være relevante. Herunder blev der nævnt renovering af utilgængelige døre i sportshaller, manglende kantstensramper i vejkryds.

##### **Beslutning:**

Der skal afsættes tid til en nærmere drøftelse af sagen på mødet d. 16. december. Herunder hvordan projekter kan søge midler i 2026. Skal der være to puljer til små og større projekter, eller skal der afsættes konkrete midler, f.eks. ½ million til lydfyr, 250.000 kr. til kantstensramper eller andet?

4.2 V. Polly. Universelt design som tværgående princip er med i forliget om budgettet. Mogens foreslår en temadag for Tilgængelighedsrådet hvor vi drøfter hvordan vi når i mål. Herunder hvordan det indarbejdes i Handicappolitikken / Temadrøftelse ved Handicaprådet.

##### **Beslutning:**

Vi afventer hvad der kommer til at ske fra politisk side.

#### **5. Klage fra Claus Bjarnes klage over Tilgængelighedsrådet**

Rådet skal sende et svar på Claus Bjarnes klage.

Formandskabet foreslår at vi svarer Claus Bjarnes følgende:

Kære Claus Bjarne. Tilgængelighedsrådet har taget din klage til efterretning.

På vegne af Tilgængelighedsrådet.

##### **På mødet:**

Svaret blev drøftet på mødet.

Jørgen spurgte om kravene fra Uefa vedr. tilgængelighed kunne spænde ben for, at større events kunne komme til Aarhus. Morten fandt ikke det var tilfældet.

##### **Beslutning:**

Følgende svar sendes til Claus Bjarne Christensen

Kære Claus Bjarne Christensen.

Tilgængelighedsrådet har taget din klage til efterretning.

Tilgængelighedsrådet har ikke myndighed til at ændre på forholdene. Vi arbejder på at skabe bevidsthed om god tilgængelighed i de projekter vi deltager i.

Vi har ikke yderligere bemærkninger.



På vegne af Tilgængelighedsrådet.

5.11.2025  
Side 4 af 6

## 6. Pause

## 7. Kommissorium og udpegning af medlemmer

Byrådet kommer til at tage stilling til Tilgængelighedsrådet i starten af 2026.

Det kommer til at omfatte en revision af Tilgængelighedsrådets kommissorium og en udpegning af medlemmer fra handicaporganisationerne for perioden 2026-2029.

På mødet skal vi drøfte indholdet af kommissoriet. Er der indhold vi ønsker ændret? I bedes forberede jeres forslag til ændringer til mødet.

**På mødet:** Rie tilpasser kommissoriet efter aftale på mødet. Kommissoriet er vedhæftet og kan indenfor tidsrummet for referatets godkendelse kommenteres af rådet. Herefter sender Rie det videre til juristerne der indstiller kommissoriet for Byrådet.

**Efter mødet:** Mogens har bedt om et skriftligt svar fra juristerne ift. hvornår der skal være valg til de 4 repræsentanter fra handicaporganisationerne.

## 8. Nye projekter

Orientering ved Rie

- Der har været et møde i koordinationsgruppen. Følgende projekter er på bedding:
- *Godsbanen*
- *Jægergårdsgade som sommergågade*
- *Cykelparkeringshus*
- *Velfærdsteknologiens hus*
- *Specialskole i Lisbjerg*
- *Nyt sundhedshus på Sydhavnen*

**På mødet:** Projektbeskrivelserne er endnu ikke videresendt til Rie, så vi afventer en videre behandling

## 9. Status på subsite og Tilgængelighedsstrategi

Orientering ved Rie

**På mødet:** Efter at studentermedhjælper Erika er rejst får Rie hjælp fra en kollega (Camilla Harboe Plagborg) til at færdiggøre subsitet. Rie er i gang med at gennemgå tekster, men pga. manglende tid bliver lancering af subsitet først til foråret.

## 10. Evaluering af rådets arbejde

Drøftelse. Evaluering af rådets arbejde i 2025.



#### **På mødet:**

5.11.2025  
Side 5 af 6

Mogens: Det går jo generelt rigtig godt, så lad os drøfte det der kan blive bedre.

Morten: Dagsordener fungerer bedst når punktet er fyldestgørende som udkastet til kommissoriet Rie har forberedt og som blev vist på mødet. Jo mere bearbejdet materiale der er sendt ud på forhånd, jo bedre er møderne.

Jørgen: At dele tilgængelighedspuljemidler ud er svært. Giver vi de rigtige penge til de rigtige projekter, det er en svær proces.

Morten: Det er fint med oversigten af de anvendte midler som blev vist på mødet, det giver overblik.

Morten: Foreslår flere møder ved de projekter vi deltager i, så vi kan få læring om tilgængelighed som på vores tur i Oslo.

#### **10.B. Universelt Design Dag 2025**

##### **På mødet:**

Rie foreslår at de i rådet der er interesseret, tager til Universelt Design Dag 2025 d. 13/11/2025 kl. 9-16 i Handicaporganisationernes Hus, Tåstrup.

Pris pr. deltager 4.300 kr.

Rådet foreslår at Rie tager med, samt invierert Bodil Thirup og Mette Folmer til at deltage. Rådet betaler for deres deltagelse.

#### **11. Evt.**

Per ønsker generelt at rådsmøder flyttes til kl. 13. Mødet d. 16. december flyttes hermed til kl. 13.30

Rie bestiller julefrokost til det næste møde.

Års afrapportering 2025 og Årsplan 2026 flyttes til februar 2026 så der er tid til at drøfte budget 2026 på næste møde.

#### **Efter mødet:**

Mogens ønsker alligevel at der udarbejdes en årsplan for 2026 så vi har det i kalenderen. Årsplanen må tilrettes efterfølgende hvis det bliver nødvendigt.

Jørgen mener stadig at det er vanskeligt at udarbejde årsplan før vi kender bemanningen af rådet i 2026.

#### **Bilag:**

- Referat fra tilgængelighedsrådsmødet 25.8.2025
- 20250926\_Tilgængelighedspuljemidler til drøftelse
- Budget Tilgængelighedspuljemidler 25-29\_UDKAST
- Budget 2025-29 KB Tilgængelighed
- Kommissorium Tilgængelighedsråd 28-01-2021
- Kommissorium Tilgængelighedsråd 2025\_UDKAST



**Næste Tilgængelighedsrådsmøde:**

Dato: tirsdag d. 16.12.2025.

5.11.2025

Side 6 af 6

Punkter til dagsorden næste møde:

- Årsplan 2026
- Behandling af ansøgninger til Tilgængelighedspuljen (1. november)
- Status på projekter